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De beste kijk op uw wijk   Van 
het bestuur

Wanneer u dit stukje leest, is 
Sinterklaas alweer terug naar 
Spanje en is de Kerstman in vol 
ornaat weer bezig bezit van 
ons leven te nemen. Toch is het 
bestuur zich alweer volop aan 
het voorbereiden op het volgend 
jaar. De Nieuwjaarsreceptie, de 
Algemene Ledenvergadering, 

het benaderen van sprekers voor de te houden lezingen 
enz. verdienen nu al de nodige aandacht.
Maar voordat het zover is, zijn er toch voor dit jaar nog 
enige zaken het vermelden waard. Tijdens de bestuursver-
gadering van november hebben we twee nieuwe aspirant 
bestuursleden mogen verwelkomen. Daar zijn we uiter-
aard enorm blij mee. Uitbreiding en met name verjonging 
van het bestuur heeft hoge prioriteit. Nu nog een nieuwe 
penningmeester, dan zijn we helemaal gelukkig.

Op 9 november heeft het wijkberaad de jaarlijkse 
Bewoners Informatie Avond (BIA) georganiseerd waarbij 
we vele bewoners hebben mogen verwelkomen. Het 
programma was zeer divers zoals u op blz. 5 kunt lezen. 
De aanwezigen zijn met veel nieuwe informatie tevreden 
weer naar huis gegaan.

Op 30 oktober heeft het Beheerplatform Meer en Bos een 
wandeling georganiseerd voor wijkbewoners en organi-
saties die bij het landgoed betrokken zijn. In 2024 wordt 
een nieuwe beheervisie met daarbij horend beheerplan 
gepresenteerd, waarbij de inbreng van zoveel mogelijk 
mensen en organisaties van groot belang is. De WijkInfo 
houdt u volgend jaar op de hoogte van de diverse plannen 
voor het landgoed.
De drie nieuwe appartementgebouwen op Nieuw Kijkduin 
zijn alweer een paar maanden bewoond. Reden voor de 
wijkvereniging/wijkberaad de vernieuwde flyer te gaan 
bezorgen zodat de nieuwe bewoners weten waar we te 
vinden zijn en wat de wijkvereniging/wijkberaad zoal 
doet. Daarnaast hopen we nieuwe leden te werven voor 
de vereniging. Helaas moeten wij constateren dat er dit 
jaar veel opzeggingen van het lidmaatschap ontvangen 
zijn door overlijden en verhuizing. Toch zijn er weer rede-
lijk veel nieuwe bewoners bij gekomen die de vereniging 
en het wijkberaad steunen met een lidmaatschap.
De nieuwe Kijkduiners heten wij van harte welkom.

Op donderdag 11 januari 2024 wordt de traditionele 
nieuwjaarsreceptie gehouden in het verenigingsgebouw 
Walboduin. Het bestuur zou het fijn vinden u te ontmoe-
ten op deze altijd gezellige borrel.
Maar eerst wensen wij u een fijne kersttijd en een goede 
jaarwisseling met alle goede wensen voor een voorspoe-
dig 2024.

Hank Hoogwout

De wijkvereniging/wijkberaad Bohemen-Waldeck-Kijkduin 
(BWK) zet zich onder meer in voor het leefbaar houden van uw 
woonomgeving. Dat wordt gedaan met een klein aantal mensen die 
uw stem laten horen in diverse overlegorganen van de gemeente. 
Ergernissen of klachten worden via korte lijnen aangepakt zodat onze 
wijkbewoners een plezierig woongenot ervaren in onze wijken. 

Om dit financieel te blijven faciliteren hebben wij dringend 
behoefte aan nieuwe leden! 

De contributie is slechts € 17,50 per jaar. Via www.walboduin.nl kunt 
u zich met een paar klikken aanmelden.

U geeft met uw lidmaatschap ons de verzekering dat we 
door kunnen gaan met de activiteiten van de vereniging en het 
wijkberaad. Dus, WORD LID!! 

Steun uw wijkvereniging WORD
LID!

Het bestuur van de wijkvereniging/wijkberaad Bohemen-Waldeck-
Kijkduin komt graag in contact met wijkbewoners die zich op 

vrijwillige basis willen inzetten voor de vereniging. 

Op dit moment zijn wij op zoek naar iemand die affiniteit 

heeft met financiën van een vereniging en de portefeuille 

bestuurslid/penningmeester op zich wil nemen. 

Heeft u belangstelling? Wilt u dit dan kenbaar maken middels een 
mailtje naar info@walboduin.nl.

Uw reactie zien we met spanning tegemoet.

      Hank Hoogwout

vacature

Nieuwjaarsreceptie
donderdag 11 januari 2024  

Vanaf 17.00 uur zal een hapje en een 
drankje geserveerd worden, 

waarna de voorzitter een korte toespraak 
zal houden. 

Alle wijkbewoners zijn 
van harte welkom !

mailto:info@walboduin.nl
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Verslag Bewoners Informatie Avond
op donderdag 9 november 2023
Na de opening en introductie van de sprekers door de voorzitter van het wijkberaad voor een goed gevulde 

zaal volgde het zeer gevarieerde programma met de diverse sprekers.

Tilbert la Haye, projectleider Haagse Kracht, Dienst Publiekszaken 
beet het spits af met een enthousiast betoog over de Wijkagenda 
voor de wijken Bohemen, Meer en Bos en Ockenburg. Enige tijd 
geleden is een huis-aan-huis enquête gehouden in de wijken om 
te horen hoe men over de leefomgeving denkt en welke verbe-
terpunten er nodig zijn om een nog veiliger en mooier woon-
omgeving te realiseren. Bewoners wordt uitdrukkelijk gevraagd 
hun mening te geven zodat alle punten die gerealiseerd kunnen 
worden in de Wijkagenda 2024 komen te staan.

De volgende spreker zou Sandra Gilbert (wijkagent voor onze wij-
ken) zijn, ware het niet dat we ’s morgens het bericht kregen dat 
ze geveld was door corona. Een andere wijkagent was geen optie. 
Wel regelde ze nog dat er twee handhavers haar plekje in zouden 
nemen, hetgeen gebeurde. Dus een presentatie ging over in een 
vragenkwartiertje, met dank aan de politie/handhaving.

De derde spreker was Petra Witteman, locatiemanager van het 
HCO gebouw aan de Zandvoortselaan waar een dansgroep van 
Oekraïense vluchtelingen tijdelijk woont. Samen met Charlotte 
Diependaal vertelden ze over hun ervaringen in Den Haag en de 
vrijetijdsbesteding van de gehuisveste dansgroep oekraieners. 
De dames hebben een enthousiaste voordracht gehouden en de 
aanwezigen een inkijkje kunnen geven in de keuken van een 
opvangcentrum.

Als laatste punt van de agenda was de presentatie over de buiten-
ruimte van het Nieuwe Kijkduin aan bod. Ing. Danny van Hemert 
is projectleider Grondbedrijf en verantwoordelijk voor het gehele 
nieuwe aanzicht van Kijkduin Bad. Een enorme klus om in een 
omgeving waar volop gewoond en gerecreëerd wordt iets moois 
te gaan neerzetten waar iedereen, of bijna iedereen, blij van 
wordt. De ontwerpen zien er goed uit. Samen met Eugène Noya, 
hoofd communicatie Nieuw Kijkduin, heeft Danny middels een 
powerpoint presentatie de aanwezigen een goed beeld gegeven 
hoe Nieuw Kijkduin er in 2025 zal uitzien. Helaas zal het hotel pas 
rond 2025 de nieuwbouw starten waardoor er weer enkele jaren 
van bouwoverlast zal zijn. De gemeente kan veel, maar in deze 
bouwfase heeft ze geen zeggenschap.

De aanwezigen hebben volop de tijd gekregen vragen te stellen 
bij alle onderwerpen waar veel gebruik van werd gemaakt.

De avond eindigde rond half tien met een hapje en een drankje, 
aangeboden door het wijkberaad, waarbij de wijkbewoners de 
gelegenheid hadden met elkaar van gedachten te wisselen.

Al met al een geslaagde avond. Als er voldoende interessante 
onderwerpen en sprekers beschikbaar zijn, zal het wijkberaad 
Bohemen-Waldeck-Kijkduin in het voorjaar van 2024 weer een 
informatie avond organiseren. 

Hank Hoogwout
Enthousiaste voordracht van Petra Witteman (links) en Charlotte 
Diependaal. 

Danny van Hemert tijdens zijn presentatie.
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Kunst Frans Erkelens
In het nieuwe kunstencentrum "Varia" (Art & Expo), gelegen in 
de Loosduinse Hoofdstraat 315 (voormalig woonparadijs Offers) 
worden vanaf 22 november t/m 22 december veel schilderijen 
geëxposeerd uit het omvangrijke oeuvre van de in 2016 overle-
den Frans Erkelens. 
Op vrijdagen vanaf 24 november, zal Jan van Veldhoven 
(oud-Loosduiner) van 14.30 - 16.00 uur over het leven en de 
vele stijlen van deze schilder vertellen. De toegang is gratis. 
Kunstcentrum Varia is geopend op woensdag, vrijdag en zater-
dag van 12.00 - 17.00 uur. De expositie en lezing zijn op de 2e 
etage. Er is een lift!

Bestuur en redactie 
wensen u

Prettige 
kerstdagen 

en een 
voorspoedig 

2024!
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Voorbereiding 
In voorbereiding op de wijkagenda is er 
een wijkprofiel van Kijkduin, Ockenburgh 
en Bohemen, Meer en Bos gemaakt. In 
dit wijkprofiel staat basisinformatie over 
de bewoners, het type woningen, werk 
en inkomen, etc. Ook zijn er gesprekken 
gevoerd met het wijkberaad BWK en andere 
belangrijke partijen die in de wijk actief zijn. 
Doel van deze gesprekken was om zoveel 
mogelijk te weten te komen over de wijk.

Wijk-enquête
Om te weten wat bewoners van hun wijk 
vinden is er een wijk-enquête uitgezet. Alle 
inwoners en ondernemers kregen hier vóór 
de zomervakantie een uitnodiging voor. 
Bijna 800 bewoners hebben de enquête 
ingevuld en zo laten weten wat ze van hun 
buurt vinden. Het gemiddelde cijfer dat 
respondenten aan hun buurt geven is een 
8,1. Een hoge score, ook in vergelijking met 
andere wijken in Den Haag. Respondenten 
beschrijven hun buurt in de eerste plaats als 
groen en vervolgens als rustig. De ruimte is 
fijn en de locatie is heel goed. Zee, strand, 
duinen, bos en ook voorzieningen en 
openbaar vervoer zijn vlakbij. De bewoners 

zijn ook te spreken over hun buurtbewoners 
die ze als prettig en fijn omschrijven. 
Kritiekpunten zijn er ook. Meerdere mensen 
vinden de nieuwbouw in Kijkduin een 
achteruitgang van de wijk. Het brengt o.a. 
meer drukte en verkeer met zich mee en 
mensen vragen zich af of het aanbod van 
voorzieningen wel meegroeit. Andere 
punten die genoemd worden zijn geluids-
overlast door verkeer, teveel hondenpoep, 
zwerfvuil, zwerffietsen en het onderhoud 
van groen. Grote opgaven voor de wijk 
komen niet uit het wijkprofiel en de 
enquête naar voren. 
Onderwerpen die het meest genoemd wor-
den zijn onder te brengen in de thema’s: 
1) groen, 2) verkeer(sveiligheid), 3) prettig
wonen aan de kust, 4) ouderen en 5) jeugd
en jongeren.

Wijkbijeenkomsten
In het vervolg op de wijk-enquête zijn er 
twee wijkbijeenkomsten georganiseerd 
waar wijkbewoners zich voor konden 
opgeven:  
- Op 14 september 2023 organiseerde de

gemeente een eerste wijkbijeenkomst op
locatie van HV & CV Quick. Daar werden de

resultaten van de wijk-enquête gepresen-
teerd. Ook konden de aanwezigen praten 
over de 5 thema’s die het meest uit de 
enquête naar voren kwamen. Er was ook 
de mogelijkheid om andere thema’s voor 
de wijkagenda aan te dragen.

- Op 17 oktober 2023 organiseerde de
gemeente een tweede wijkbijeenkomst
bij Villa Ockenburgh. Tijdens deze wijkbij-
eenkomst keken de aanwezigen terug op
de uitkomsten van de eerste bijeenkomst.
Daarna kon er gestemd worden op de 5
thema’s met als doel om de prioriteit van
de thema’s voor een plek in de wijk-
agenda te helpen bepalen. Tot slot is er
tijdens het tweede deel van de bijeen-
komst gewerkt aan concrete acties van
bewoners die mogelijk een plek krijgen in
de wijkagenda.

Stand van zaken
Op dit moment werkt de projectleider 
van de wijkagenda aan een concept-wijk-
agenda, gebaseerd op de input uit de 
wijk-enquête en de beide wijkbijeen-
komsten. Uiteindelijk vormen drie of vier 
thema’s de wijkagenda. Dit gebeurt met 
duidelijke doelen en concrete acties. De 
projectleider gebruikt de reacties van het 
wijkberaad BWK en die van bezoekers van 
wijkbijeenkomsten voor het opstellen van 
een definitieve wijkagenda.

Wanneer klaar
Het is de bedoeling om de wijkagenda 
in 2023 klaar te hebben. Het publiekelijk 
aankondigen van de wijkagenda en het uit-
voeren van acties start het eerste kwartaal 
van 2024.

Andere wijkagenda’s in Loosduinen
In Loosduinen hebben de wijken Houtwijk, 
Waldeck en Kom Loosduinen al een wijk-
agenda. Aan de wijkagenda van Kijkduin, 
Ockenburgh en Bohemen, Meer en Bos 
wordt momenteel gewerkt. Daarna komen 
ook Kraayenstein en Vroondaal aan bod.

Meer informatie
Alle informatie over de wijkagenda’s in 
Loosduinen is te vinden op de website van 
de gemeente. Ook de volledige uitkomsten 
van de wijk-enquête en de wijkbijeenkom-
sten van Kijkduin, Ockenburgh en Bohe-
men, Meer en Bos zijn daar te vinden: 
www.denhaag.nl/loosduinen

Tilbert la Haye
Projectleider Haagse Kracht

Dienst Publiekszaken

Wijkagenda 
Kijkduin, Ockenburgh en Bohemen, 
Meer en Bos
Alle 44 wijken in Den Haag krijgen een wijkagenda. Zo ook Kijkduin, Ockenburgh 

en Bohemen, Meer en Bos. In de wijkagenda staan de belangrijkste verbeteringen 

voor de wijk voor een periode van 4 jaar. De bewoners, ondernemers, 

samenwerkingspartners en medewerkers van de gemeente bepalen samen wat de 

belangrijkste thema’s zijn. Zij voeren ook samen de verbeteringen uit.  
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Actie in de Aaltje 
‘Als er niks gebeurt zitten we de 
komende winter weer in de kou’
Wie regelmatig door de Aaltje Noorderwierstraat loopt zal het niet zijn ontgaan. 

In de flat naast het politiebureau wordt actiegevoerd. Op de balkons hangen 

spandoeken met duidelijke taal aan het adres van Hofwonen, een grote Haagse 

woningcorporatie, het voormalige Vestia: ‘Hofwonen, Sociale Huur = Nat, Koud en 

Duur. Grace Mertens is voorzitter van het bewonerscomité. 

Grace, wat is er bij jullie in de flat aan 
de hand? 
Deze flat uit de jaren ‘60 heeft in de kelder 
één verwarmingsketel voor 64 woningen. 
Tussen 6 en 7 in de ochtend gaat die aan 
en om 11 uur ’s avonds gaat hij uit. Of het 
nou vriest of niet, de verwarming blijft uit. 
Overdag lekt alles wat we stoken weer 

naar buiten. We hebben hier nog enkel 
glas, dus we zitten in de winter met extra 
truien en dekens. 
Iedereen heeft last van de kou. Behalve 
koud is het ook vochtig. Alle bewoners 
hebben last van schimmel. Enkele 
huurders zijn ziek, hebben last van reuma, 
artrose, astma of last van hun longen. 

De koude, klamme en vochtige lucht in 
onze flat maakt het alleen maar erger. 
We willen gewoon dubbel glas en goede 
isolatie. En dat deze flat eindelijk eens 
wordt gerenoveerd’.

Wat betekent dit voor jullie stookkosten?
We betalen voor blokverwarming en de 
rekening van Eneco is gemiddeld per 
woning meer dan 400 euro per maand als 
je het op temperatuur wilt houden. Wie 
beter tegen de kou kan, laat de verwar-
ming zo veel mogelijk uit en dan krijg je 
hopelijk wat terug van je energiereke-
ning. De meeste bewoners hier moeten 
rondkomen van een minimum inkomen en 
hebben dus te maken met torenhoge ener-
gierekeningen. En dit is dus zogenaamd 
‘sociale’ woningbouw. Dat vinden wij niet 
sociaal! Door heel Den Haag zijn er veel 
van dit soort flatjes. Vooral Hofwonen krijgt 
veel klachten over achterstallig onderhoud 
en uitblijven van renovatie. Je betaalt hier 
desondanks een behoorlijke huur. Maar in 
plaats van huurverlaging worden enkele 
bewoners ook nog eens geconfronteerd 
met een huurverhoging. Het voelt gewoon 
super onrechtvaardig. 

Wat was tot dusver de reactie van 
Hofwonen?
Onze woningen voldoen niet aan de eisen, 
en Hofwonen erkent dat. In maart hadden 
we een gesprek met de directeur van 
Hofwonen. Hij vond het erg vervelend voor 
ons en beloofde dat hij zijn best zou doen 
om te zoeken naar een oplossing. Er kwam 
vervolgens een team op bezoek die folie 
wilde plakken op de ramen in de keuken 
en woonkamer. Dat vinden wij geen 
oplossing, dat zorgt in de zomer alleen 
maar voor een soort broeikaseffect. Daarbij 
kregen we het advies om dan maar een 
raampje open te zetten voor ventilatie. 
Maar we willen gewoon dubbelglas met 
goede ventilatie. Hofwonen vertelt ons dat 
ze ergens volgend jaar gaan renoveren.

Hebben jullie vertrouwen in de beloftes 
van de woningbouwvereniging?
We wachten nu wanneer ze eindelijk gaan 
starten met renovatie, maar er lijkt geen 
planning te zijn. Volgend voorjaar 2024 
zouden ze starten. Maar dan hadden ze nu 
reeds op het dak van alles moeten doen 
om te voorkomen dat er volgend voorjaar 
weer meeuwen broeden of vleermuizen 
nestelen. Er zijn allerlei vergunningen 
nodig. We horen alsmaar beloften dat ze 
er mee bezig zijn. Maar ik ben bang dat 
er uitstel komt. Let op mijn woorden! We 



krijgen nog steeds geen datum te horen, 
en straks kunnen ze zich verschuilen achter 
allerlei argumenten als ‘We hebben geen 
bouwvergunning, we krijgen geen milieu-
vergunning, we kunnen geen aannemer 
vinden’. En wij zitten dan weer een extra 
winter in de kou….

Helpt alle aandacht die jullie met je actie 
trekken?
We proberen via de media en de politiek 
aandacht te krijgen voor onze zaak. En dat 
lukt best. We zijn echt blij met alle aan-
dacht. Carlos Martinez van Andel van Hart 
voor Den Haag en Tijmen van Wijngaarden 
van de SP steunen ons. We gingen steeds 
samen met hen naar de vergaderingen 
met Hofwonen. De laatste keer werd 
hen opeens de toegang geweigerd. Die 
vergadering hebben we toen niet door 
laten gaan. Ik was zo verontwaardigd! En 
sindsdien zijn er geen vergaderingen meer 
geweest met onze bewonerscommissie. 
Laatst was Wethouder Kapteijns hier. Maar 
Hij lijkt vooral op de hand van Hofwonen. 
Waarom toch? Van hem horen we het-
zelfde verweer als van de wooncorporatie: 
Het is lastig, er zijn eerst vergunningen 
nodig, en dan is er nog het financiële 
plaatje. Misschien nemen ze het ons kwa-
lijk dat we met Tom Staal van Geen Stijl 

een kritisch filmpje hadden gemaakt over 
Hofwonen en het gebrek aan daadkracht 
van de Haagse wethouder. 

Heb je vaker in je leven actie gevoerd?
Nee absoluut niet, dit is eerste keer. Ik 
had geen ervaring, maar gelukkig kan ik 
best goed praten en bovendien krijgen we 
veel steun van de twee politieke partijen. 
Zo kon ik goed ons verhaal vertellen 
tijdens een debat in de gemeenteraad. 
Bijna iedereen in onze flat doet nu mee. 

Grace Mertens, voorzitter bewonerscomité

Het onrecht dat we voelen en het gebrek 
aan daadkracht bij Hofwonen en bij de 
gemeente maakt ons alleen strijdvaardi-
ger. Voor onze acties bedenken we met 
de bewoners steeds weer iets nieuws. De 
spandoeken, de media-aandacht van het 
AD, van Geen Stijl, de Posthoorn, Den Haag 
FM, de support vanuit de lokale politiek. 
Hoe meer je gezien wordt, hoe meer de 
mensen over onze situatie praten. Ik stop 
er veel tijd in, en soms ben ik het echt wel 
even zat. Maar zolang je op de radar blijft 
is het goed. We voelen ons samen sterk. 
Enkelen van ons weigeren de in juni aan-
gekondigde huurverhogingen te betalen, 
dan volgen er dwangbrieven maar we 
krijgen daarbij juridische ondersteuning.

Heeft deze actie de bewoners bijeen 
gebracht?
Zeker, al dit gedoe heeft ook wat positiefs 
gebracht in onze flat. We zijn tot elkaar 
gekomen en we leren alle bewoners 
kennen. Voorheen liepen we elkaar in 
het portiek en op straat voorbij, maar nu 
is het veel gezelliger. We zitten hier in 
perfecte straat, dichtbij het strand, bos, 
twee winkelcentra, de tramhalte vlakbij. 
Het is gewoon een fijne buurt, we willen 
hier niet weg! 

Richard Roemers

Woensdag 11 oktober jl. heeft Henk 
Lemckert een boeiende lezing gehouden 
over Bohemen en Kruidenieren.
Hij heeft ook de teksten geleverd voor 
drie borden over oude boerderijen 
in onze wijk. De borden zijn door de 
gemeente geplaatst en twee staan aan 
beide zijden van het Dalton Den Haag 
(boerderij Groenendaal en boerderij 
Bohemen en een op het einde van de 
Savornin Lohmanlaan (boerderij Bosch 
en Duin). 

De historie van de wijk is door Lemckert mooi 
beschreven in het boek “Bohemen” en dat is nog te 
koop bij lokale boekenwinkels.

Voormalige boerderijen in Bohemen en Kijkduin
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Marianne, hoe ben jij zo verbonden geraakt met de natuur? 
In mijn jeugd gingen wij, een gezin met vijf kinderen, in de school-
vakanties - behalve de kerstvakantie - kamperen, in weer en wind. 
Wij gingen altijd naar een camping van de Nederlandse Toeristen 
Kampeer Club (NTKC), middenin de natuur, zonder enige vorm van 
luxe. De natuur was onze speeltuin en zo begon ik de geheimen 
van de natuur te ontdekken. Na de middelbare school volgde ik 
een opleiding tot apothekersassistente. In die tijd moest je nog 
allerlei planten uit je hoofd leren met de geneeskrachtige werking 
erbij. Dat vond ik fascinerend, mijn interesse werd gewekt voor 
geneeskrachtige en eetbare planten. Later volgde ik verschillende 
opleidingen op het gebied van natuurkennis en natuurcoaching, 
want daar bleek toch wel mijn bestemming te liggen. Sinds een 
jaar of tien is de natuur mijn werkterrein. Ik vind het fantastisch om 
groepen, met name kinderen, de natuur te laten beleven. Begrip 
van en respect voor de natuur begint bij kinderen. 

Hoe bereik je de jeugd? 
Ik krijg aanvragen van BSO’s, kinderdagverblijven en basisscholen 
om uitstapjes in de natuur te organiseren. Met kinderen ga ik 
spelenderwijs te werk, vaak met een thema uit de planten- of 
insectenwereld. Dan houd ik het vooral bij wat er te zien en te 
beleven is op hun ooghoogte. Ik sta er soms versteld van hoe 
ver kinderen uit minder groene wijken van de natuur verwijderd 
zijn. Ze zien een rozenbottel gemakkelijk aan voor een tomaat en 
weten ook niet waar een tomaat vandaan komt, anders dan uit de 
supermarkt. Tijdens zo’n uitstapje ruimen we ook samen zwerf-

afval op. Dat vinden kinderen leuk, 
met een prikker of een grijper aan 
de slag gaan. Het maakt ze ervan 
bewust dat we zuinig moeten zijn op 
de natuur. Verder krijg ik aanvragen 
van particulieren die een familie- of 
vriendendag in de natuur willen 
organiseren, veelal met jong en oud 
door elkaar.  

Hoe geef je een natuurbeleving vorm? 
Als we op expeditie gaan, laat ik de deelnemers afhankelijk van  
het seizoen het één en ander proeven, zoals een blad of een 
zaadje van look zonder look, een duindoornbes of een rozenbottel 
van de rimpelroos. Zo ervaren we wat de natuur ons te bieden 
heeft. Nou is het niet zo dat iedereen zomaar op eigen houtje 
van alles moet gaan plukken en proeven. Je moet er wel iets 
vanaf weten of iemand meenemen die er iets vanaf weet. Enkele 
nuttige tips zijn: pluk altijd boven kniehoogte, pluk met mate, pluk 
uit de overvloed, langs de gebaande paden. Bovendien wordt 
wildplukken maar in beperkte mate gedoogd. Dus weet wat 
je doet en zoek uit waar het mag. Beter is nog om op je eigen 
terras, balkon of in je (volks)tuin te gaan kweken. Wilde rucola is 
bijvoorbeeld heel makkelijk te kweken en te oogsten, dit gewas 
stelt weinig eisen aan de bodem. Op onze wandeltochten komen 
we ook vogels en insecten tegen die we kunnen observeren in 
hun gedragingen. En dan zijn er leuke weetjes zoals dennenappels 
die als weerhuisje kunnen dienen: staan de schubben open, dan 
wordt het droog, staan de schubben dicht, dan komt er regen. Of 
we staan even stil bij het zeepkruid, een plant uit de anjerfamilie. 
Vroeger werden de wortels gebruikt om er natuurzeep van te 
maken. Ook daarin voorziet de natuur. 

Wat is jouw droom voor de toekomst? 
Dat ik steeds meer kinderen, hun leerkrachten en pedagogisch 
medewerkers mag inspireren om dichterbij de natuur te komen, 
dat kennis van de natuur een normaal onderdeel van het 
lespakket wordt en dat natuurbewustzijn een breder draagvlak 
krijgt. Niet alleen op de opvang en basisscholen, maar ook op de 
middelbare scholen zouden buitenlessen ervoor kunnen zorgen 
dat jongeren het contact met de natuur niet verliezen doordat ze 
teveel met anderen dingen bezig zijn. Ik wil veel zaadjes planten 
voor de toekomst. Ik zie al een positieve ontwikkeling: kinderen 
die enthousiast zijn geworden over een expeditie in de natuur, 
vragen hun ouders of ze in het weekend met het gezin de natuur 
ingaan. We hebben zoveel groen in Den Haag, laten we ervan 
genieten en er met begrip en respect mee omgaan.

Hoelang hoop je nog door te gaan met je expedities? 
Tot ik erbij neerval. Mijn werk is mijn passie, mijn leven, daar kan 
ik toch niet zomaar mee stoppen?

Jeannette Biesbroeck

Op expeditie met Marianne Stahlie
Marianne Stahlie, woonachtig in Bohemen op korte loopafstand van de duinen, is zo veel mogelijk in de natuur te vinden. 

Ze verwondert zich elke keer weer over de ingenieuze manier waarop de natuur werkt, zoals het samenspel van insecten en 

planten. Ze doet niets liever dan anderen te laten mee-beleven, om zo de verbinding tussen mens en natuur te herstellen en 

meer natuurbewustzijn te creëren in onze mooie groene stad Den Haag. Dat doet ze onder de naam ‘Expeditie070’. 

Rozenbottel
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Tessa, hoe is Stichting Vier het Leven 
ontstaan? 
De stichting is in 2005 opgericht door 
Annerieke Vonk. Zij nam haar moeder 
weleens mee op een cultureel uitstapje 
en nam dan meteen enkele andere 
ouderen uit de omgeving van haar moe-
der mee. Ze zag hoe de dames genoten 
en ze dacht: dit kunnen we breder 
trekken. Zo ontstond Vier het Leven en 
bijna twintig jaar later is de stichting 
actief in 280 gemeenten, waaronder 
Den Haag. Ik ben één van de betaalde 
krachten die de organisatie aansturen, 
het uitvoerende werk wordt gedaan 
door vrijwilligers. Wij zijn als stichting 
afhankelijk van donateurs en dankzij de 
inzet van veel vrijwilligers kunnen we 
de kosten voor de deelnemers beperkt 
houden. Deelnemers (vanaf 65 jaar, de 
oudste deelnemer in Den Haag is op dit 
moment 102) betalen geen contributie, 
ze betalen alleen voor de door hen 
gekozen activiteiten. Dat gaat altijd 
om eersterangs kaartjes, waar nog een 
toeslag op zit voor twee drankjes en een 
aandeel in de parkeerkosten. Aanmel-
ding kan zowel online als telefonisch. 

Het leven vieren, wie wil dat niet 
Toch kan het leven in de loop der jaren drempels opwerpen: afnemende mobiliteit, 

sociale isolatie, angst om iets nieuws aan te gaan. Stichting Vier het Leven 

(www.4hetleven.nl) heeft als doel ouderen samen met anderen te laten genieten 

van culturele uitstapjes. Drempels worden daarbij zoveel mogelijk weggenomen 

en er is veel persoonlijke aandacht. Hoe werkt dat? Regiocoördinator Den Haag en 

Omstreken Tessa Coolen en een deelneemster, onze wijkgenote mevrouw Corrie 

Hofland (91), vertellen er graag over. 

Mevrouw Hofland, hoe kwam u in contact 
met Vier het Leven? 
Een kennis attendeerde mij op deze 
stichting, ze was erg enthousiast. Ik ben 
altijd wel in voor nieuwe dingen, maar 
ik dacht ook “Zou dat wel wat zijn voor 
mij?” Ik besloot de stoute schoenen aan 
te trekken en het gewoon een keer te 
proberen. Ik meldde mij aan voor een 
theatervoorstelling. De rode loper lag uit: 
ik werd thuis opgehaald door een vrijwil-
liger, in het theater ontmoette ik andere 
deelnemers en vrijwilligers, mijn jas werd 
naar de garderobe gebracht, we dronken 
samen wat voordat de voorstelling begon 
en na afloop werd ik weer thuisgebracht. 
Ik ga nog best graag op stap, maar ’s 
avonds laat alleen met bus of tram naar 
huis, dat vind ik niet verantwoord, dus 
dit is voor mij ideaal. Je wordt volledig 
ontzorgd, je kunt zelfs je portemonnee 
thuislaten, want de betaling is vooraf al 
geregeld. 

Kreeg u na die eerste keer de smaak te 
pakken? 
Reken maar! Die eerste kennismaking 
was ruim tien jaar geleden en inmiddels 

kijk ik terug op héél veel bezoeken, 
gemiddeld vijf per jaar, aan toneelvoor-
stellingen, cabaret en musicals. En niet te 
vergeten de jazzmiddagen in het Leonardo 
hotel, daar ben ik gek op. De organisatie 
is altijd perfect en de vrijwilligers die mij 
halen en brengen zijn zonder uitzondering 
heel aardige mensen. Er wordt ook goed 
gecommuniceerd, zodat je weet hoe laat 
en door wie je wordt opgehaald. Gewoon-
lijk haalt elke vrijwilliger drie deelnemers 
op. Zodra het programmaboekje verschijnt 
– drie keer per jaar – kies ik een aantal
activiteiten uit en bel ik meteen om me
aan te melden. Soms loopt het storm en ik
wil niet achter het net vissen. Het aanbod
is heel divers, dat vind ik mooi: er is voor
elk wat wils. Er zijn ook filmvoorstellingen
en concerten maar ja, ik heb ook nog
genoeg andere dingen te doen, dus ik
kies voor wat mij het meest aanspreekt.
Zo heb ik Paul van Vliet gelukkig een paar
keer mogen meemaken, tot en met zijn
laatste voorstelling. Binnenkort ga ik naar
Herman van Veen, daar kan ik me nu al
op verheugen.

Tessa, hoe komen jullie aan vrijwilligers, 
wat spreekt hen aan om dit werk te 
doen? 
Vrijwilligers beleven evenals de deelne-
mers plezier aan de uitstapjes: ze mogen 
gratis mee naar de voorstellingen en ze 
zien hoe dankbaar de deelnemers zijn. We 
kunnen trouwens nog best wat vrijwil-
ligers gebruiken. Zij moeten over een 
auto beschikken waarin ze drie personen 
en een rollator kunnen vervoeren en 
van mensen en culturele evenementen 
houden. Ze worden gemiddeld vijf keer 
per jaar ingezet. Belangstellenden kunnen 
mailen naar tessa@4hetleven.nl. Op onze 
website staat ook de nodige informatie, 
zowel voor vrijwilligers als voor deelne-
mers. Voor wie liever telefonisch contact 
opneemt: het landelijke informatie-
nummer is 035 5245156. 

Jeannette Biesbroeck

http://www.4hetleven
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Werk in de Wijk
Tekst: Jan Hofker

Woonwagenlocatie
De bewoners van de woonwagenlocatie aan het Schapenatjesduin 
komen er het slechtst van af. De afstand van een deel van hun 
woningen tot beoogd gebouw 1 is het kleinst. Hun privacy was al 
aangetast door het flatgebouw in de noordwesthoek van Duinslag 
en nu komt gebouw 1 er nog eens bij, waarvan de bewoners van 
de bovenste twee etages over de afscheidende haag heen kijken. 
Dat er zo weinig rekening is gehouden met de minderheidsgroep 
van woonwagenbewoners, vinden wij ongepast. 

Noordzijde Duinslag
De bewoners van de noordzijde van Duinslag zijn relatieve spek-
kopers. Hun tuinen en voornaamste vensterpartijen zijn op het 
middengebied van Duinslag gericht. De afstand tot het beoogde 
gebouw 2 is de grootste van alle omringende huizen van Middin. 
Bovendien hebben zij zelf invloed op het herstel van de elzensin-
gel. Gebouw 2 heeft in de plannen slechts 2 verdiepingen. 

Buitenklingen
De bewoners van de woningen aan de Buitenklingen hebben 
diverse keren hun bezwaren tegen een drie-laags gebouw ken-
baar gemaakt. Niet alleen betekent dit verlies aan privacy, maar 
ook hun energiehuishouding komt in de knel. Hun huizen zijn 
gebouwd op instraling door de zon, iets wat avant la lettre past in 
het streven van de Gemeente om Den Haag op afzienbare tijd kli-

maat-neutraal te maken. Weliswaar laat de bezonningsstudie zien, 
dat op 19 februari de schaduwen nog passen binnen de gemeen-
telijke normen, maar de 4 maanden ervoor staat de zon nog lager 
en is de instraling nog geringer dan op 19 februari. Hier ontstaat 
een situatie door de afwijkende bouw van de huizen, waarmee 
de normen geen rekening houden. Van de kant van Middin is als 
reactie hierop aangeboden om gebouw 3 twee meter naar het 
centrum van het terrein op te schuiven. Dat zal de omstandighe-
den na de bouw voor de bewoners van de Buitenklingen maar 
heel beperkt verbeteren.

Omwisselen gebouwen 2 en 3
Herhaaldelijk is zowel door de bewoners van de Buitenklingen 
als door ons aangedrongen op het omwisselen van de locaties 
van de gebouwen 2 en 3. De niet-houdbare argumenten van 
stedenbouwkundige aard en bescherming van de boomsingel 
langs Duinslag, zijn niet teruggekomen in de aanvraag omgevings-
vergunning. Blijft een argument van Middin, namelijk dat gebouw 
3 langer is dan gebouw 2, waardoor parkeerplaatsen langs het 
hoofdgebouw niet meer zouden passen. Echter, het opofferen van 
het groenstrookje langs de noordzijde van het gebouw, en het wat 
opschuiven richting Duinslag, kan dit oplossen en weegt o.i. niet 
op tegen de voordelen die dit oplevert voor de bewoners van de 
Buitenklingen.

Middin
Al enige tijd is zorginstelling Middin-Kijkduin bezig met de 

voorbereidingen van de vervanging van een deel van de 

woongebouwen van de cliënten. Daarbij zijn ook presentaties 

gehouden voor zowel de projectgroep ROV van de Commissie 

Loosduinen, als bij de commissie ROWM van het Wijkberaad. 

In beide gevallen werd de wens van Middin om een eigen-

tijdse huisvesting voor de cliënten te realiseren ondersteund.

De huidige huisvesting van de cliënten van Middin bestaat, 

naast het hoofgebouw, uit 7 gebouwtjes van 1 bouwlaag (zie 

luchtfoto 2016). Die moeten plaatsmaken voor drie gebou-

wen, met ruimere kamers en betere voorzieningen. Gebou-

wen 1 en 3 bestaan uit 3 lagen, gebouw 2 uit 1 laag (zie 

kaartje). De bouwplannen van Middin hebben grote voordelen 

voor de bewoners en het personeel. Voor de omwonenden 

pakken de plannen sterk verschillend uit. 

Op 21-4-2023 heeft Middin een aanvraag voor een omge-

vingsvergunning ingediend voor gebouw 1. Een deel van de 

aanvraag gaat over het hele terrein. Het wijkberaad BWK heeft 

gereageerd met een zienswijze. De functie van een zienswijze 

is om kenbaar te maken wat men vindt van een aangevraagde 

vergunning. Pas als de gemeente de vergunning heeft ver-

leend, kunnen bezwaren worden ingediend. De kern van onze 

zienswijze is hieronder beschreven.

Ligging van de nieuwe blokken, zoals voorgesteld door Middin.

Luchtfoto uit 2016 met de laagbouw van Middin midden en onder op de 
foto. Bron: Google Earth



WIJKinfo | december 2023 | 15 

Beste bewoners van Bohemen, 
Waldeck en Kijkduin,
 
Wij van Verdee Infra stellen ons graag 
aan u voor, Verdee Infra is de aannemer 
die verantwoordelijk is voor de herin-
richting van de boulevard van Nieuw 
Kijkduin. 

Als huidige aannemer van het klein- en 
grootonderhoud in de gemeente Den 
Haag hebben wij veel ervaring met het 
werken in een dichtbevolkte stedelijke 
omgeving waar Kijkduin Bad een school-
voorbeeld van is. Verdee Infra is aanne-
mer in de grond-, weg- en waterbouw, 
met een sterke focus op zero-emissie 
voertuigen en materieel. Wij streven 
naar veiligheid en respect voor de omge-
ving met zeer veel aandacht voor de 
Bewoner, Ondernemer, Bezoeker (BOB) 
in al onze projecten.
 
Wat Gaan We Doen
We zijn gestart bij de trap tussen de 
appartementencomplexen Poniente 
en Tramontana en zullen van daaruit 
de boulevard aanleggen richting het 
appartementenblok Lombarde. 
Vervolgens voltooien we de toegangs-
weg van de boulevard tussen Lombarde 
en het gebouw van Zeehaghe. Daarnaast 
zullen we de bestaande bestrating bij 
Poniente vervangen door definitieve 
natuurstenen bestrating. 
In de komende weken beginnen we 
ook met de aanleg van diverse trappen 
en het zogenoemde ‘Bastion’ op het 
Deltaplein, gelegen tussen Poniente en 
het bestaande NH Hotel.
 
Planning
Wat de oplevering betreft, streeft 
Verdee ernaar deze werkzaamheden 
vóór de zomer van 2024 af te ronden, 
afhankelijk van eventuele uitdagingen 
die we tegenkomen tijdens de uitvoe-
ring.

Woonrijp maken van Kijkduin Bad: 
Nieuwe openbare ruimte en boulevard

HABO GWW is verantwoordelijk voor de herinrichting van de zogenoemde “Landzijde 
van Kijkduin”. Het betreft de openbare ruimte tussen Nieuw Kijkduin en de Sterflats, 
aangevuld met de ‘kop’ van de Kijkduinsestraat. 
HABO GWW is actief de in grond-, weg- en waterbouw, machinale bestrating, (hoofd)
riolering, bouwkundige werkzaamheden, omgevingsmanagement en in het ontwerp en 
realisatieproces. Wij zijn een gepassioneerd en gedreven team van denkers en doeners. 
Wij staan voor onze mensen en onze projecten, 
met oog voor elkaar én voor onze omgeving. 

Voor de oorsprong van de organisatie moeten we behoorlijk terug in de tijd, namelijk 
naar 1921, waar Willem Drees de Haagse Bouwmaatschappij oprichtte. 

We zijn vooral actief in de regio Zuid-Holland maar met landelijke dekking. Met vestigin-
gen in Den Haag, Zoetermeer en Alphen aan den Rijn timmeren wij al jaren aan de weg 
met een team van loyale medewerkers.

Samenwerken staat bij ons écht centraal, we zijn dan ook trots te mogen meewerken 
aan het nieuwe Kijkduin-Landzijde. We snappen dat er enige overlast zal ontstaan maar 
zijn er van overtuigd dat we er samen een succes van kunnen maken.

Onze kernwaarden zijn:
Samendoen 
De menselijke maat staat bij ons centraal, wij geloven in gelukkig en betrokken mede-
werkers die samen voor tevreden opdrachtgevers zorgen. 
Voor en met de klant
Wij kenmerken ons door klantgedrevenheid, het herkennen van de klantvraag en zijn de 
locatiekenner bij uitstek.
Vakmanschap op 1
Kwaliteit betekent alles voor ons. Wij zijn graag trots op ons uitgevoerd werk. Niet alleen 
vlak na oplevering, maar ook jaren later. 
Verantwoord en vooruitstrevend
Integriteit betekent voor ons zorgvuldig, transparant en eerlijk handelen. Wij geven 
meetbaar invulling aan innovatie en duurzaamheid. Wij denken hierbij vooruit, zien én 
grijpen kansen.
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Terwijl Nick – in het dagelijks leven bakker, 
fietskoerier en barista – voor mij in de keu-
ken een heerlijke cappuccino klaarmaakt 
vertelt hij over hun droomhuis. ‘We zijn 
hier in 2005 komen wonen. Ik kan je zelf 
niet veel meer vertellen over de historie 
en architectuur dan er te vinden is op 
verschillende websites over de Oosten-
rijkse woningen in Kijkduin’ (zie tekst in 
kader, red.). 

‘De eerste bewoner van dit huis was de 
bekende Haagse bioloog Jan Nijkamp. Hij 
huurde het vanaf de jaren ‘50 en kon het 
toen kopen voor 25.000 gulden. Maar 
dat was toen best veel geld. Na zijn dood 
bleef zijn dochter in het huurhuis wonen. 
Toen zij overleed besloot Vestia het huis 
in de verkoop te doen. Wij waren er snel 
bij, konden als eerste een bod doen en 
kochten het zonder aarzelen voor de 
vraagprijs. We kenden het huis al langer. 
Mijn schoonvader woonde hier vlakbij aan 
de Duinlaan en kwam vroeger wel over 
de vloer bij de heer Nijkamp. Zelf werkte 

Het Huis met de Boomhut
In Kijkduin staan 13 Oostenrijkse huizen, gebouwd in de jaren van wederopbouw na 

de oorlog, destijds bedoeld als noodwoning. Ze bleken degelijk gebouwd en zeer 

duurzaam. Eén ervan staat aan het einde van de Meer en Boslaan, een vrijstaande 

villa opgebouwd uit zwart geverfde houten panelen met karakteristiek oranje 

zadeldak. Niet te missen met de opvallende boomhut op palen gebouwd tegen een 

scheef gegroeide zilverabeel. Een wilde tuin die harmonieus en zonder hek overgaat 

in het aangrenzende duinlandschap. Als je langs dit huis wandelt denk je vast ‘wat 

een heerlijke plek, hoe zou het zijn om hier te wonen….? 

ik hier in de straat als onderwijskundig 
adviseur bij HCO en reed er dagelijks langs. 
Wat een leuk huis! dacht ik elke keer.’

‘Toen we hier kwamen wonen waren we 
nog met z’n vieren. Eerst sliepen we met 
z’n allen in één kamer terwijl we alle 
vertrekken één voor één gingen opknap-
pen. Uiteindelijk was er voor al onze vier 
kinderen een eigen kamer. We hebben 
binnen flink wat laten verbouwen en 

geïsoleerd maar hebben wel zoveel moge-
lijk de originele elementen behouden. Het 
lage plafond met de balken, de bruine 
houten schrootwanden, de granitovloer, 
de originele keukenkastjes, alles is nog 
zoals het was. Het huis is een beschermd 
monument, aan de buitenkant kunnen we 
sowieso niets veranderen.’
Nick toont mij de ruime kelder, in feite een 
betonnen bak waar de rest van het huis 
bovenop is gebouwd. Nu is deze ingericht 
als werkkamer. Ook de rest van het huis 
krijg ik te zien. Vanuit de slaapkamer op de 
bovenste verdieping heb je een prachtig 
uitzicht over de duinen. Wie lang genoeg 
is kan vanuit de badkamer net de zee 
zien. In de knusse woonkamer - een tikje 
bohemien ingericht met jaren ’60-‘70 
elementen en passende kleuren - vertelt 
Nick verder.  

‘Dit huis is voor die tijd - toen bedoeld 
als noodwoning - zeer degelijk gebouwd. 
Als isolatie werd aluminiumfolie gebruikt 
in de wanden en het dak. Dat was in 
die tijd best vernieuwend. We hebben 
zelf wel extra isolatie aangebracht en 
plexiglas tegen de ramen van enkel glas 

Na de oorlog was er een enorm tekort aan woningen in deels verwoeste steden als 
Den Haag. Zo was er in Kijkduin veel oorlogsschade door de aanleg van de Atlantikwall. 
Er werden door het Ministerie van Wederopbouw 800 prefab huizen uit Oostenrijk 
geïmporteerd via ruilhandel. 
De Oostenrijkers hadden een tekort aan landbouwproducten en ontvingen uit Neder-
land aardappelen, groente, zaden en visconserven. Wij hadden een ernstig tekort aan 
bouwmaterialen. De woningen kwamen aan als bouwpakket en konden in enkele 
dagen gebouwd worden. Ze zijn te vinden in verschillende steden in het hele land. 
De huizen kennen een logische indeling en waren voor die tijd erg energiezuinig. Dit is 
te danken aan de isolatiemethode, waarbij metaalfolie in de buitenwandelementen en 
de verdiepingsruimte aangebracht werd. Hierdoor zijn de woningen ook wel bekend 
onder de naam “Thermohuizen”.
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gezet. Per jaar gebruiken we maximaal 
700 kuub gas. Dat is heel weinig voor 
een vrijstaand huis. Maar we zetten de 
verwarming niet hoog en alleen in de 
vertrekken waar we zijn’.   

‘Wij vinden het heerlijk om hier te 
wonen. Voor de kinderen was deze plek 
ook een cadeautje natuurlijk. Toen we 
hier net kwamen wonen trokken we 
’s nachts de duinen in, we bezochten 
verborgen bunkers. We wandelen veel, 
proberen elke dag in zee te zwemmen 
en genieten van de natuur om ons heen. 
Soms komt er een vos vanuit het duin 
over ons tuinhuisje lopen. Maar onze 
hond houd ze wel op afstand’. 

‘In de zomer kan het best druk zijn in de 
straat met geparkeerde auto’s van men-
sen die naar het strand gaan. Ach, het 
zijn een paar dagen per jaar, We hebben 
er geen last van, zij komen genieten 
van het strand en de zon. Ik begrijp hen 
goed. Maar zoals vandaag is het hier 
rustig en de straat is leeg. Soms komen 
er mensen een kijkje nemen omdat ze 
meer willen weten over deze huizen. 
Dit huis is blijkbaar redelijk bekend bij 
veel mensen. Toen we ooit op reis waren 
in Hong Kong en andere Nederlanders 
ontmoetten probeerden we uit te leggen 
waar we woonden. Ze kenden deze plek 
en reageerden verrast: ‘Ach nee, toch 
niet in dat huis met de boomhut?’‘

Richard Roemers

Zoals gebruikelijk, bereidt de Gemeente 

zich voor op de jaarwisseling. Het in 

september gepubliceerde “Beleidskader 

Jaarwisseling 2023/2024” is daarvan 

het uitvloeisel. Er worden diverse 

maatregelen en bijbehorende scenario’s 

besproken met de Gemeenteraad en 

betrokken gemeentelijke diensten en 

bewonersorganisaties. Vuurwerk is daarbij 

een belangrijk onderwerp.

De vier grootste Nederlandse gemeenten 
van ons land hebben diverse malen een 
pleidooi gehouden bij zowel de Tweede 
Kamer als het kabinet voor een permanent 
landelijk verbod op consumentenvuurwerk. 
Onlangs heeft de G4 alle politieke par-
tijen in de Tweede Kamer aangeschreven 
om in hun verkiezingsprogramma’s een 
voorstel van zo’n verbod op te nemen. Een 
permanent verbod houdt ook in dat het 
verboden wordt om consumentenvuurwerk 
te verkopen en te bezitten. Kennelijk is dit 
zo’n ingewikkelde en gevoelige materie, dat 
zo’n landelijke maatregel er nog niet van is 
gekomen.

De gemeente Den Haag heeft in voorberei-
ding op de aanpak jaarwisseling het bureau 
EMMA laten onderzoeken hoe Haagse 
bewoners de jaarwisseling willen vieren en 
vooral hoe zij kijken naar het afsteken van 
vuurwerk. Het onderzoek laat zien dat de 
bewoners verdeeld zijn als het gaat om het 
afsteken van vuurwerk. Zowel het aantal 
voorstanders van een stedelijk verbod 
(51,7%) als tegenstanders daarvan (42,9%) 
is licht toegenomen ten opzichte van het 
onderzoek in 2021 (voor: 48,2% en tegen: 
41,1%). Verder bevestigt dit onderzoek 
de uitkomsten uit 2017 en 2021 dat veel 
Haagse jongeren sterk tegen een vuurwerk-
verbod zijn, terwijl veel ouderen er meer 
voor zijn. En dat er op wijk- en buurtniveau 
aanzienlijke verschillen zijn. Een weinig 
verrassende uitkomst.

De gemeenteraad heeft een motie 
aangenomen om bij het uitblijven van een 
landelijk verbod in Den Haag juridisch vast 
te leggen dat minimaal de helft van Den 
Haag verspreid over de stad een vuurwerk-
vrije zone is. Bij de afgelopen jaarwisseling 
waren er in Den Haag 52 vuurwerkvrije 
zones. Deze worden jaarlijks bij besluit 
aangewezen door het college en verbieden 
het afsteken van consumentenvuurwerk, 
maar niet het in bezit hebben en de ver-
koop ervan. De reden voor het aanwijzen 
van zo’n zone is om (kwetsbare) mensen 
en dieren en natuurzones te beschermen 
tegen overlast. Om die reden bevinden 
ze zich onder andere rond ziekenhuizen, 
dierenopvangen, maneges, in grote parken 
en in natuurgebieden. Voor onze wijken zijn 
dat: de Westduinen, Meer en Bos inclusief 
vogelasiel De Wulp, en Bosjes van Pex/
Wapendal. Op onze website walboduin.nl 
staan kaartjes van die gebieden.

Vanwege de toezegging in de evaluatie 
Jaarwisseling 2022/2023 om onderzoek 
te doen naar de afname van de vrijwillige 
vuurwerkvrije buurten ten opzichte van de 
jaarwisseling 2019/2020 zijn specifieke 
vragen opgenomen in de enquête over de 
haalbaarheid ervan. Vrijwillige vuurwerk-
vrije buurten zijn bewonersinitiatieven 
waar bewoners onderling afspraken maken 
over het afsteken van vuurwerk in hun 
eigen buurt of straat, al dan niet onder-
steund door de gemeente. De gemeente 
en de politie kunnen deze afspraken niet 
handhaven. 

Blijkens het EMMA-onderzoek is in een 
zestal wijken een meerderheid voorstan-
der van het uitbreiden van het aantal 
vuurwerkvrije zones in de wijk, met als 
koploper Bohemen/Meer en Bos. Voor de 
komende jaarwisseling lijkt de voorberei-
dingstijd daarvoor te kort.

Jan Hofker

Resultaten bewonersonderzoek in 6 wijken

Wijk Bewoners
in 2023

Vóór uitbreiding 
vuurwerkvrije zones in %

Wenst vuurrwerkvrije
zone in eigen woonwijk in %

1. Bohemen, Meer en Bos 4,911 77,1% 60,6%

2. Vogelwijk 5.525 68,8% 59,4%

3. Archipelbuurt 6.290 63,1% 52,3%

4. Benoordenhout 15.102 75,0% 59,6%

5. Zeeheldenkwartier 12.733 72,7% 53,6%

6. Regentessekwartier 14.351 66,3% 53,5%

Vuurwerk Oud en Nieuw
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Ogen en Oren 
Het project Ogen en Oren heeft als doel het vergroten van de leefbaarheid in onze 
wijken. De deelnemers, de ‘Ogen en Oren’, kijken met een speciale blik naar hun 
buurt. Zij letten extra op wat er niet goed gaat. 

Wijk Deelnemer Email Telefoon
A Hank Hoogwout hankhoogwout@kpnplanet.nl 070-3256673 / 06-53729564

B André Smit alc.smit@gmail.com 070-3684501 / 06-23441037

C  Jos Cuppens j_cuppens@hotmail.com 06-20263415

D Chris Timmermans c.f.timmermans@rowend.nl 06-53292079

E Hank Hoogwout hankhoogwout@kpnplanet.nl 070-3256673

F
Nastja Duijsters
Casper van Dort

nastjaduijsters@cs.com
casper@cavado.nl

070-3235513
06-43816502

G Simone Steenbergen simoneleene@hotmail.com 070-3688149

H Gerard Kulker gerardkulker@gmail.com 06-22240083

I Conny Margadant tocomargadant@gmail.com 06-14969820

J Sylvia Tempelman sylviatempelman@ziggo.nl 06-11221837

K Wilma den Heijer wilma@heijer.eu 06-42757642

L Wilma den Heijer wilma@heijer.eu 06-42757642

M  Saskia van Niekerk frederik 1950@gmail.com 06-12220838

N Wilma den Heijer a.i. wilma@heijer.eu 06-42757642

O Nettie Baak nettie.baak@gmail.com 06-37648263

P Peter Lincewicz wap.lincewicz@gmail.com 06-53361011

R Gees Hoenderken geeshoenderken@hotmail.com 070-3684904

S Hans Out ht.out@outlook.com 06-43605931

Dit kan gaan om de fysieke ruimte: 
verkeers overlast, niet functionerende straat-
verlichting e.d., maar ook sociale proble-
matiek, bijvoorbeeld iemand die dreigt te 
vereenzamen, kan worden gesignaleerd. 
Wijkbewoners kunnen het ‘Oog en Oor’ 
bellen of mailen om afwijkingen door te 
geven.
Bij de ‘Ogen en Oren’ gaat het om het 
signaleren en een weg zoeken voor een 
oplossing van de problematiek. Daar zijn 
veel instanties voor. 

Gesignaleerde onvolkomenheden 
betreffende grotere projecten, zoals nieuw 
asfal teren van straten, trottoirs die scheef 
liggen, worden door het Wijk beraad onder 
de aandacht gebracht van het stads deel-
kantoor Loosduinen.

Voor informatie en aanmelden kunt u 
contact opnemen met het kantoor van het 
wijkberaad, geopend dinsdag en donderdag 
van 09.00 tot 12.00 uur. U kunt ons 
natuurlijk ook mailen: info@walboduin.nl.

Verslag vergadering 
Ogen en Oren van 

11 september 2023
Op maandag 11 september 2023 zijn de 
deelnemers aan de projectgroep Ogen 
& Oren weer bij elkaar geweest. Bij het 
overleg waren de wijkagenten Sandra 
Gilbert en haar collega Peyman aanwe-
zig. Verder van de dienst Handhaving 
Herman Toetenel en collega en van het 
stadsdeelkantoor Dave Smit. De vele 
vragen die de deelnemers stelden kon-
den op deze manier direct beantwoord 
worden.

De werkzaamheden in Bohemen zijn 
uitvoerig toegelicht, zoals het verwijde-
ren van asfalt, de nieuwe bestrating en 
drempels.
Het herhaalde verzoek de trottoirband 
bij de Ondergrondse Restafval Containers 
(ORAC’s) op de Heliotrooplaan geel te 
schilderen zodat de auto’s er niet parke-
ren en de bewoners de ORAC’s makkelij-
ker kunnen bereiken is door Dave Smit 
meegenomen.
Het betaald parkeren in de wijken zal 
zich voorlopig beperken tot het gebied 
tussen Machiel Vrijenhoeklaan en de 
zeekant Kijkduin. Het bestuur van het 
wijkberaad is overigens van mening dat 
er over het algemeen weinig parkeer-
druk in de wijken is.
Desgevraagd deelt de wijkagent mee 
dat er inmiddels ca. 80 meldingen zijn 
binnengekomen van gestolen e-bikes.
De O&O vertegenwoordiger voor Kijkduin 
Bad complimenteert de politie met het 
feit dat gedurende het zomerseizoen de 
politie veelvuldig aanwezig was ter voor-
koming van geluidsoverlast en relletjes. 
Deze zomer is het aanmerkelijk rustiger 
geweest dan vorig jaar. Handhaving 
geeft aan dat Kijkduin-Bad als speerpunt 
wordt meegenomen.
De aanwezige deelnemers wordt ver-
zocht het nummer 14070 te bellen voor 
problemen die direct om een oplossing 
vragen. Gebleken is dat dit zeer effectief 
werkt.

Het volgende overleg van de project-
groep vindt plaats op maandag 11 
december 2023. 
Bij vragen of klachten over de leefom-
geving kunnen de bewoners contact 
opnemen met hun wijkvertegenwoordi-
ger. Zie bijgaande lijst.

Verenigingsnieuws
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Verenigingsnieuws

Colofon 
Dit gedeelte van de Wijkinfo is bestemd voor de leden van de Wijkvereniging Bohemen-Waldeck-
Kijkduin en verschijnt net als de Wijkinfo vier keer per jaar. Kopij voor het volgende nummer kan tot 23 januari 2024 worden 
aangeleverd. De kopij voor het verenigingsgedeelte kan per e-mail 
worden verzonden naar info@walboduin.nl, of per post naar het secretariaat, Alphons Diepenbrockhof 2, 2551 KE Den Haag. 
De redactie behoudt zich het recht voor om ingezonden berichten te weigeren, in te korten of tekstueel te wijzigen.

W I J K V E R E N I G I N G

— sinds 10 mei 1945 —

Welkom nieuwe leden!
dhr. J.J. Leijenhorst
mw. M. De Ridder
mw. I. De Haas
fam. Van der Ouderaa
dhr. M.W. Wiegers en mw. C.L.E.M.Hack

Weg is weg !…..of toch niet helemáál? Uit 
de oudheid zijn ons verhalen en beschrijvin-
gen overgeleverd van fabelachtige steden, 
sprookjespaleizen en niet te schatten 
rijkdommen. Allemaal fantasie en legende? 
Of zat er een kern van waarheid in…  Sinds 
archeologie in de 19de eeuw een serieus 
vak werd hebben mensen met kennis van 
de geschiedenis heel veel verrassingen 
opgegraven die de waarheid van die ver-
halen geheel of gedeeltelijk bewezen. En 
met iedere nieuwe vondst wordt die kennis 
alleen maar groter! 

Enkele van de beroemdste en meest tot de 
verbeelding sprekende opgravingen worden 
in deze serie belicht:

1 De Minoïsche cultuur van Kreta en 
Santorini, ten onder gegaan na plm 
1500 v.C. door de ontploffing van de 
“super-vulkaan” van Santorini

2 De Etrusken: een geheimzinnig volk dat 
de noordelijke helft van Italië bewoonde 
vóórdat de Romeinen rond 500 v.C. in 
beeld kwamen. Ze waren bepalend 
voor de ontwikkeling van de Romeinse 
cultuur maar gingen daar geheel in op.

3 Ninivé: de legendarische hoofdstad van 
het duizendjarige Assyrische wereldrijk 
aan de Tigris, door de Babyloniers 
verwoest in 612 v.C. 

4 Jerusalem in het begin van onze jaartel-
ling: de glorieuze creatie van Herodes de 
Grote en werkterrein van Jezus, verwoest 
en platgewalst door de Romeinen

5 Pompeji en Herculaneum: stadjes die 

verdwenen onder metersdikke lagen 
as en stenen bij de uitbarsting van de 
Vesuvius in 79 n.C. en eeuwenlang 
onzichtbaar bleven. 

6 Palmyra: in de 1e eeuw n.C. de ”stad 
van de 1000 zuilen” genoemd, midden 
in de Syrische woestijn. Tot voor kort de 
mooiste ruïnes van het midden Oosten 
maar nu verworden tot een èchte 
puinhoop!

Politie
- Alarmnummer bij acute nood, levens-

gevaar of brand:  112
- Algemeen nummer: 0900-8844
- Politiebureau Loosduinen, Aaltje

Noordewierstraat 401, 25551 SH
Geopend van maandag tot en met
vrijdag: 09.00 – 18.00 uur
Wijkagent: Sandra Gilbert
Tel. 0900-8844 (vraag naar bureau
Loosduinen)
Email: sandra.gilbert@politie.nl

Brandweer
Bij brand 112
In alle andere gevallen 070 - 3621150 
Post Loosduinen/Segbroek tijdens 
kantooruren 070 - 3591511

Doktersnachtdienst
Tel. 070 - 3469669

Stadsdeelkantoor 
Loosduinen
Loosduinse Hoofdstraat 561 
2552 AE Den Haag
Directeur: Corinne den Heijer 
Email: loosduinen@denhaag.nl
Openingstijden: alleen op afspraak
Voor paspoorten en rijbewijzen wordt 
u verwezen naar stadsdeelkantoor
Centrum of Escamp

Dierenambulance 
Den Haag
Tel. 070 - 3282828

Klachtentelefoon gemeente
Tel.: 14070

NUTTIGE ADRESSEN &
TELEFOONNUMMERS

VOORJAAR 2024

Kunstgeschiedenis in Walboduin 

VERWOEST, VERGETEN, VERWAARLOOSD...
maar de herinneringen zijn springlevend

Zes donderdagmiddagen van 14.30 tot ±16.45 uur tussen 22 februari en 4 april 2024
(exacte data nog niet bekend).

Locatie: Wijkgebouw Walboduin. A, Diepenbrockhof 2, 2551 KE Den Haag.

Kosten: € 85 voor zes lezingen.
Het is mogelijk om tussentijds in te stromen of losse lessen te volgen à € 20 per les.

Info en aanmelden ovv persoonsgegevens (naam, adres, tel. nr.)
Tieleke Huijbers - mjhuijbers@gmail.com - tel. 070 3932805

mailto:sandra.gilbert@politie.nl



